

Further to Dubai Customs Notice no. (10/2025), the flexibility period indicated for the implementation of the first phase i.e Customs declarations whose destination is a GCC Country, applicable until February 2026, is the option to use 8-digit HS codes both of 12-digit HS codes.

By no means does this permit the use of 12-digit codes for trade flows outside the GCC or for any other trade flows that are not yet permitted as demonstrated under Paragraph 2. The trade flows in which 12 digits may be used are mentioned in Paragraph 3, based on the phases mentioned in Customs Notice **10/2025**.

1. This flexibility does not mean that 12-digit HS Codes can be used for every declaration.
2. In the current flexibility period, 12-digit HS Codes cannot be used for:
 - Free Zone in/out other than GCC
 - Movements between Dubai Free Zones
 - Transshipments
 - Transit Trade
 - Transfers within Free Zones
 - Local Exports to the Rest of the World

Note:

- The above are exempted from the application of the integrated customs tariff (12-digit classification) i.e not part of the phased approach and the 8-digit codes will continue to apply.
- The flexibility does not extend to using 12-digit HS codes where they have not yet been allowed, for example using 12-digit codes for the above listed declarations.
3. Currently, 12-digit codes shall only be exclusively used for trades permitted under Phase 1 which include GCC Trade.
4. The implementation of 12-digit HS Codes is being carried out in phases as below:

إشارةً إلى إعلان جمارك دبي رقم (10/2025)، فإن فترة المرونة المحددة لتنفيذ المرحلة الأولى – أي البيانات الجمركية التي تكون وجهتها دولة من دول مجلس التعاون – والممتدة حتى فبراير 2026، تمثل في إتاحة خيار استخدام رموز النظام المنسق (HS) المكونة من 8 أرقام و 12 رقمًا.

ولا يعني ذلك بأي حال من الأحوال السماح باستخدام الرموز ذات الـ 12 رقم في جميع أنواع البيانات الجمركية ما عدا تلك المتجهة إلى أي من دول مجلس التعاون الخليجي، أو في أي بيانات جمركية أخرى غير مسموح بها بعد، كما هو موضح في الفقرة (2) أدناه. أما البيانات الجمركية التي يُسمح فيها باستخدام 12 رقمًا فقد وردت في الفقرة (3)، استنادًا إلى المراحل المشار إليها في الإعلان الجمركي رقم (10/2025) الصادر عن جمارك دبي.

1. فترة التطبيق المرن لا تعني أنه يمكن استخدام رموز HS ذات الـ 12 رقمًا في كل بيان جمركي.
2. خلال فترة المرونة الحالية، لا يمكن استخدام الرموز ذات الـ 12 رقمًا في الحالات أدناه:
 - الواردات وال الصادرات من وإلى المناطق الحرة باستثناء دول مجلس التعاون.
 - انتقال البضائع ما بين المناطق الحرة في دبي.
 - إعادة الشحن.
 - التجارة العابرة (الترانزيت).
 - التحويلات داخل المناطق الحرة.
 - الصادرات المحلية إلى بقية دول العالم.

ملاحظة:

- الحالات أعلاه مستثناة من تطبيق التعرفة الجمركية المتكاملة (التصنيف المكون من 12 رقمًا)، أي أنها ليست جزءًا من المرحلة الانتقالية، وسيستمر تطبيق الرموز ذات الـ 8 أرقام عليها.
- المرونة لا تمتد إلى استخدام الرموز ذات الـ 12 رقمًا في البيانات الجمركية غير المسموح بها بعد، مثل الحالات المذكورة أعلاه.
- 3. حالياً، يمكن استخدام الرموز ذات الـ 12 رقمًا حصرياً للبيانات المسموح بها ضمن المرحلة الأولى والتي تشمل البيانات الجمركية مع دول مجلس التعاون.
- 4. يتم تنفيذ تطبيق الرموز ذات الـ 12 رقمًا على مراحل كما يلي:

• المرحلة الأولى (أغسطس 2025 – فبراير 2026):

- Phase 1 (Aug 2025 – Feb 2026):**
 Only GCC-destined shipments are expected to transition to the new 12-digit HS Code. However, for flexibility during the first six months, traders are permitted to use either the 8-digit or 12-digit HS Code. This phase also introduces rules around importer codes and conditional applicability for different trade flows which can be found in the annexes to Customs Notice 10 of 2025
- Phase 2 (Feb 2026 – Aug 2026):**
 The flexibility of Phase 1 ends and the use of 12-digit HS Codes becomes mandatory for GCC trade. Additionally, the requirement is expanded to include imports from Free Zones and Customs Warehouses into the local market.
- Phase 3 (Aug 2026 – Feb 2027):**
 The requirement to apply 12-digit HS codes is extended to cover imports from the rest of the world (RoW) into both the local market and the GCC.
- Phase 4 (from Feb 2027 onwards):**
 The application of 12-digit HS codes is further extended to cover temporary flows destined for the GCC. Shipments destined for Free Zones, however, remain permanently exempt and will continue using the 8-digit HS Code.

Any use of 12-digit codes outside these4 permitted trades would be violative of Customs Notice 10/2025 and may attract appropriate penalties.

يتم تطبيق الشحنات الموجهة للدول مجلس التعاون إلى الرموز ذات الـ 12 رقمًا. غير أنه ولأجل المرونة خلال الأشهر الستة الأولى، يُسمح للتجار باستخدام رمز HS المكون من 8 أرقام أو 12 رقمًا. وتشمل هذه المرحلة أيضًا قواعد متعلقة برموز المستورد والتطبيق المشروع على جميع البيانات الجمركية المختلفة، كما هو موضح في ملحق إعلان جمارك دبي رقم 10 لسنة 2025.

المرحلة الثانية (فبراير 2026 – أغسطس 2026):

تنتهي المرحلة المرنة الأولى ويصبح استخدام الرموز ذات الـ 12 رقمًا إلزامياً للبضائع المتجهة إلى دول مجلس التعاون. إضافة إلى ذلك، يمتد هذا الإلزام ليشمل الواردات من المناطق الحرة والمستودعات الجمركية إلى السوق المحلية.

المرحلة الثالثة (أغسطس 2026 – فبراير 2027):

يمتد متطلب تطبيق الرموز ذات الـ 12 رقمًا ليشمل الواردات من بقية دول العالم إلى كل من السوق المحلية ودول مجلس التعاون.

المرحلة الرابعة (من فبراير 2027 وما بعدها):

يتوضّع تطبيق الرموز ذات الـ 12 رقمًا ليشمل الإدخال المؤقت المتجه إلى لدول مجلس التعاون الخليجي. أما الشحنات المتوجهة للمناطق الحرة فستبقى مستثنية بشكل دائم وستستمر باستخدام رموز HS ذات الـ 8 أرقام.

إن أي استخدام للرموز ذات الـ 12 رقمًا خارج البيانات الجمركية المسموح بها يُعد مخالفًا لإعلان جمارك دبي رقم (10/2025) وقد يتطلب عليه فرض الغرامات المتفوّقة مع كل حالة.